
Milloin hakea apua ja mistä? 
 
 Lapsen poikkeava seksuaalinen käytös  
 

Pienen lapsen käytös voi joskus olla ongelmallisella tavalla seksuaalista. Se 

voi johtua monesta syystä. Lapsen käytös tulee ottaa todesta ja asia pitää 

tutkia ja hoitaa, jotta lapsi saa tarvitsemaansa apua. Pienen lapsen 

ahdistunut tai pakonomainen seksuaalinen käytös on poikkeavaa. 

Poikkeavaa seksuaalista käytöstä pienellä lapselle on myös käytös, joka 

sisältää aggressiivisuutta, pelkoa, pakonomaista kiinnostusta 

seksuaalisuuteen tai toisten lasten pakottamista tai satuttamista.  

Lue lisää aiheesta HUS:n sivuilta:  Lapsen yliseksualisoitunut 

käyttäytyminen   

Jos olet huolissasi oman lapsen seksuaalisesta kehityksestä tai oireista, kannattaa ottaa yhteyttä oman 

alueen perheneuvolaan, lastenneuvolaan tai lasten ja nuorten oikeuspsykologisen ja psykiatrisen yksikön 

ammattilaisnumeroon.  

 

Lapsen seksuaalisen kaltoinkohtelun epäily  
 

Jos epäilet lapsen seksuaalista kaltoinkohtelua, asia pitää ja kannattaa selvittää viipymättä. Ohjeita ja 

neuvoja löytyy HUS:n sivuilta:   

• Kaltoinkohtelusta aiheutuva oireilu lapsella   

• Lapsen kaltoinkohteluepäilyn selvittäminen   

• Kaltoinkohtelusta aiheutuva oireilu lapsella   

Lapsen seksuaalisen hyväksikäytön epäilyssä on asia ilmoitettava viipymättä lastensuojeluun, oman alueen 

lastensuojelutyöntekijälle (tai kunnan sosiaalihuollosta vastaavalle toimielimelle). He arvioivat lapsen 

tilanteen tutkimisen tarvetta. Myös ilmoitusta poliisille suositellaan. Tietoa rikosprosessista ja laista löytyy 

esim.  

THL:n sivuilta   

Rikosuhripäivystyksestä.  

Virassa toimivalla henkilöllä on lakiperusteinen ilmoitusvelvollisuus salassapitosäännösten estämättä 

viipymättä ilmoittaa kunnan sosiaalihuollosta vastaavalle toimielimelle, jos he ovat tehtävässään saaneet 

tietää lapsesta, jonka hoidon ja huolenpidon tarve, kehitystä vaarantavat olosuhteet tai oma 

käyttäytyminen edellyttää lastensuojelun tarpeen selvittämistä.  

Niillä tahoilla, joilla on velvollisuus tehdä lastensuojeluilmoitus, on myös velvollisuus ilmoittaa tietoonsa 

tulleesta lapseen kohdistuneesta seksuaalirikoksesta tai sen epäilystä poliisille.  

https://www.hus.fi/lapsen-yliseksualisoitunut-kayttaytyminen?msclkid=182d42dfac1011eca23018dca2888ae6
https://www.hus.fi/lapsen-yliseksualisoitunut-kayttaytyminen?msclkid=182d42dfac1011eca23018dca2888ae6
https://www.hus.fi/potilaalle/hoidot-ja-tutkimukset/lapset-ja-nuoret/kaltoinkohtelusta-aiheutuva-oireilu-lapsella?msclkid=339667f9ac1011ec98795385fcfc8e72
https://www.hus.fi/potilaalle/hoidot-ja-tutkimukset/lapset-ja-nuoret/lapsen-kaltoinkohteluepailyn-selvittaminen
https://www.hus.fi/potilaalle/hoidot-ja-tutkimukset/lapset-ja-nuoret/kaltoinkohtelusta-aiheutuva-oireilu-lapsella
https://www.thl.fi/fi/web/lastensuojelun-kasikirja
https://www.thl.fi/fi/web/lastensuojelun-kasikirja
http://www.riku.fi/fi/rikosprosessi/


Duodecimin Terveyskirjastosta löytyy tietoa lapsen seksuaalisen hyväksikäytön suojaikärajoista ja 

tutkimisesta.  

HUS:n toiminta-alueella Lasten ja nuorten oikeuspsykologian yksikkö, Tallberginkatu | HUS   

Neuvontapuhelin viranomaisille josta ammattilainen voi halutessaan kysyä neuvoa.  

http://www.terveyskirjasto.fi/terveyskirjasto/tk.koti?p_artikkeli=dlk00941
https://www.hus.fi/potilaalle/sairaalat-ja-toimipisteet/lasten-ja-nuorten-oikeuspsykologian-yksikko-tallberginkatu?msclkid=fad8f030ac1011ec8c0164d92e25bd9f
http://www.hyvinvoinninpalveluopas.fi/index.php/hakemisto/item/lasten-ja-nuorten-oikeuspsykiatrinen-osaamiskeskus

